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Spørgsmål 2: 

Hvilke retssikkerhedsmæssige krav eller ga- 
rantier har en borger, hvorom en udenlandsk 
myndighed anmoder om oplysninger fra de dan- 
ske skattemyndigheder? 

Svar: 

Lovforslaget har ikke nogen indflydelse på 
borgernes retssikkerhedsmæssige krav eller ga- 
rantier. Udgangspunktet er i dag, at borgerne har 
samme retssikkerhedsmæssige krav og garanti- 
er, når udenlandske myndigheder anmoder om 
oplysninger om dem, som de har, når SKAT ind- 
henter oplysninger om dem. Sådan vil det også 
fortsat være efter lovændringen. 

Lovforslaget har heller ikke nogen indflydelse 
på omfanget af Danmarks forpligtelser til at bi- 
stå andre landes myndigheder med inddrivelse 
af udenlandske offentlige krav., Lovforslaget har 
til formål at sikre det interne retsgrundlag for, at 
Danmark i fremtiden vil kunne opfylde sine for- 
pligtelser efter nye administrative aftaler om ud- 
veksling af oplysninger i skattesager, som 
SKAT indgår. 

Det nærmere indhold af Danmarks forpligtel- 
ser til at give oplysninger til udlandet fremgår af 
de internationale hjemmelsgrundlag. Bestem- 
melser om udveksling af oplysninger findes bl.a. 
i Danmarks dobbeltbeskatningsoverenskomster, 
i den nordiske aftale af 7. december 1989 om 
gensidig bistand i skattesager og forskrifter ud- 
stedt med hjemmel heri, i OECD's og Europarå- 
dets bistandskonvention om gensidig admini- 
strativ bistand i skattesager samt i en række EU- 
retsakter. 

Når Danmark gennem ét af disse hjemmels- 
grundlag har forpligtet sig til at give oplysninger 
til den kompetente myndighed i en anden stat ef- 
ter dennes anmodning, gælder det over for bor- 
geren, at oplysningerne kun kan indhentes i det 
omfang, dansk lovgivning giver adgang til at 
indhente sådanne oplysninger. Det vil f.eks. si- 
ge, at indhentelse af oplysninger til brug for ind- 
komstbeskatning sker efter skattekontrollovens 
regler, hvilket bl.a. indebærer, at der ikke kan 
indhentes oplysninger til brug for straffesager. 

En person, som er skattepligtig til en anden 
stat, og som den pågældende stats kompetente 
myndighed anmoder om oplysninger om, har så- 
ledes tilsvarende rettigheder i skatteprocessen 
som personer, der er skattepligtige til Danmark. 

Spørgsmål 3: 

Kan de danske myndigheder blive sat til at 
inddrive udenlandske krav, som der ikke er 
hjemmel til at inddrive efter danske regler? 

Svar: 

Jeg har forstået spørgsmålet således, at det 
vedrører danske administrative myndigheders 
bistand ved inddrivelse af udenlandske krav og 
ikke f.eks. muligheden for tvangsfuldbyrdelse af 
en udenlandsk dom m.v. efter retsplejelovens 
regler. 

For så vidt angår udenlandske skattekrav 
o.lign. har jeg omtalt de vigtigste internationale 
hjemmelsgrundlag i mit svar på spørgsmål 1. 
Det fremgår heraf, at SKAT er forpligtet til efter 
anmodning at bistå med inddrivelsen af uden- 
landske skattekrav m.v., som er omfattet af et så- 
dant hjemmelsgrundlag, selv om der er tale om 
en skat el. lign., der ikke forefindes i dansk ret, 
eksempelvis udenlandske formueskattekrav. 

Ud over udenlandske krav på skatter o.lign. 
har SKAT pr. 1. november 2005 overtaget for- 
pligtelsen til at bistå udenlandske offentlige 
myndigheder med inddrivelse af udenlandske 
underholdsbidrag. Disse krav har andre interna- 
tionale hjemmelsgrundlag end dem, der gælder 
for skattekrav o. lign., jf. svaret på spørgsmål 1. 
De pågældende hjemmelsgrundlag vedrører 
ikke Skatteministeriets ministerområde, men 
SKAT har overtaget kompetencen til at inddrive 
sådanne krav fra kommunerne i forbindelse med 
SKATs generelle overtagelse af inddrivelsen af 
alle offentlige krav, jf. lov om opkrævning og 
inddrivelse af visse fordringer (lovforslagets 
§ 2). Også her gælder, at SKAT er forpligtet til 
efter anmodning at bistå med krav, der er omfat- 
tet af et hjemmelsgrundlag, selv om der måtte 
være tale om et krav, som ikke forefindes efter 
dansk ret. 

Spørgsmål 4: 

Hvordan vil de danske myndigheder sikre sig, 
at udenlandske krav mod en borger bosiddende i 
Danmark, er baseret på et korrekt grundlag? 

Svar: 

Jeg henviser til svaret på spørgsmål 1. Efter de 
internationale hjemmelsgrundlag, som er omtalt 
dér, skal den kompetente myndighed i den an- 
modende stat dokumentere over for SKAT, at 


